
MF

Svatováclavský hudební festival 25. 08. 2023 / 33

MF

Svatováclavský hudební festival 25. 08. 2023 / 33





Speciál DNES je komerční příloha MF DNES

Vedoucí komerčních příloh:
Kamila Hudečková

Koordinátorka projektu:
Jana Blažková

Inzerce:
MAFRA, a. s., Karla

Engliše 519/11, Praha 5

150 00

Regionální obchod
Martin Uttner

martin.uttner@mafra.cz

Mobil: 734 517 276

Krajský obchod

Petr Mlynář

petr.mlynar@mafra.cz

Mobil: 602 135 152

JUBILEUM 4
Mezinárodní festival tzv. staré a duchovní
hudby se koná již podvacáté.

VÁCLAC LUKS 6
Osobnost, která vás vtáhne do světa
hudebních emocí.

V NOVOGOTICKÉM SKVOSTU 7
V Ludgeřovicích bude znít Beethoven.

KOMORNÍ PROJEKTY 8
Festivalové dění zamíří i do těch nejmen-
ších obcí.

BABORÁK A VLÁMOVÉ 9
Pustkovec navštíví hvězdný Radek Babo-
rák i fantastičtí vlámští hudebníci.

NABITÝ VÝLET 10
Čtveřice špičkových projektů, které se dají
prožít opravdu festivalově!

ZA TALENTY 12
Ostravské talenty, které stojí za to slyšet.

DAN BÁRTA 13
Fenomenální crossover se vrací.

ITALSKÉ BAROKO 14
Věhlasný violoncellista Christophe Coin
zahraje ve Staré Bělé a v Hlučíně.

GREGORIÁNI 15
Sbor Schola Gregoriana Pragensis přijede
i s Davidem Ebenem.

RADOST Z HUDBY I SETKÁNÍ 16
Rozhovor s ředitelem festivalu Igorem
Františákem.

FESTIVALOVÁ UDÁLOST 18
Sitkoveckij & Bartoš hrají Mendelssohna.

ACIS A GALATEA 20
Barokní opera s loutkami v kostele.

ŽIVOTNÍ VÝROČÍ 21
Sbormistr Petr Fiala slaví osmdesátiny.

Foto na obálce: SHF

INZERCE

SHF 2023

SVATOVÁCLAVSKÝ HUDEBNÍ FESTIVAL POD OCHRANOU
ANDĚLSKÝCH KŘÍDEL – VITRÁŽ KOSTELA V HLUČÍNĚ.

Speciál DNES je komerční příloha MF DNES

Vedoucí komerčních příloh:
Kamila Hudečková

Koordinátorka projektu:
Jana Blažková

Inzerce:
MAFRA, a. s., Karla

Engliše 519/11, Praha 5

150 00

Regionální obchod
Martin Uttner

martin.uttner@mafra.cz

Mobil: 734 517 276

Krajský obchod

Petr Mlynář

petr.mlynar@mafra.cz

Mobil: 602 135 152

JUBILEUM 4
Mezinárodní festival tzv. staré a duchovní
hudby se koná již podvacáté.

VÁCLAC LUKS 6
Osobnost, která vás vtáhne do světa
hudebních emocí.

V NOVOGOTICKÉM SKVOSTU 7
V Ludgeřovicích bude znít Beethoven.

KOMORNÍ PROJEKTY 8
Festivalové dění zamíří i do těch nejmen-
ších obcí.

BABORÁK A VLÁMOVÉ 9
Pustkovec navštíví hvězdný Radek Babo-
rák i fantastičtí vlámští hudebníci.

NABITÝ VÝLET 10
Čtveřice špičkových projektů, které se dají
prožít opravdu festivalově!

ZA TALENTY 12
Ostravské talenty, které stojí za to slyšet.

DAN BÁRTA 13
Fenomenální crossover se vrací.

ITALSKÉ BAROKO 14
Věhlasný violoncellista Christophe Coin
zahraje ve Staré Bělé a v Hlučíně.

GREGORIÁNI 15
Sbor Schola Gregoriana Pragensis přijede
i s Davidem Ebenem.

RADOST Z HUDBY I SETKÁNÍ 16
Rozhovor s ředitelem festivalu Igorem
Františákem.

FESTIVALOVÁ UDÁLOST 18
Sitkoveckij & Bartoš hrají Mendelssohna.

ACIS A GALATEA 20
Barokní opera s loutkami v kostele.

ŽIVOTNÍ VÝROČÍ 21
Sbormistr Petr Fiala slaví osmdesátiny.

Foto na obálce: SHF

INZERCE

SHF 2023

SVATOVÁCLAVSKÝ HUDEBNÍ FESTIVAL POD OCHRANOU
ANDĚLSKÝCH KŘÍDEL – VITRÁŽ KOSTELA V HLUČÍNĚ.



J
ubilejní 20. ročník Svatováclavské-
ho hudebního festivalu nese
podtitul „the best of SHF“ a bude
přehlídkou jedinečných projektů
i osobností duchovní, komorní

a staré hudby napříč festivalovou histo-
rií.
„Snažil jsem se retrospektivně ohléd-

nout a uvědomit si nejen ty nejpopulár-
nější, ale pro mne osobně opravdu zají-
mavé festivalové momenty. Snad se mi
to podařilo a přivezeme opravdové skvos-
ty, které v posluchačích zanechají silné
zážitky. A vzhledem k tomu, že si velice
vážím našich rezidenčních souborů,
nebudou chybět Collegium 1704, Collegi-
um Marianum i Český filharmonický
sbor Brno vedený Petrem Fialou,“ uvádí
ředitel a dramaturg SHF profesor Igor
Františák. „Právě tato jedinečná osob-
nost hudební kultury oslaví 80. narozeni-
ny – jako poděkování i ocenění jeho

práce, díky níž se sbor stal opravdu světo-
vě uznávaným, mu bude věnován závě-
rečný koncert festivalu, na kterém zazní
jeho Stabat mater a Janáčkova Glagolská
mše.“

SLAVNOSTNÍ ZAHÁJENÍ
BRAHMSOVOU NETRADIČNÍ MŠÍ
Svatováclavský hudební festival již vždy
lemují velká duchovní díla hudební histo-
rie.
Letošní ročník otevře nádherné

Německé requiem Johanessa Brahmse,
jehož 190. výročí narození si letos připo-
mínáme. Jehomše se výrazně liší od těch
tradičních –mší za zemřelé podle katolic-
kého ordinária a protestantských pohřeb-
ních obřadů. Brahms zde totiž pracoval
s Lutherovým německým překladem
Bible a nechal se některými pasážemi
pouze inspirovat. Například k typickému
dramatickému vrcholu v podobě Dies

irae (Dne hněvu), který je nejspíše nejzná-
mější částí Mozartova rekviem, tedy
vůbec nedojde. Brahmsovo rekviem
nehledá tyto působivé dramatické zvra-
ty, a přesto je monumentální. Vychází
z beethovenovského vrcholného klasicis-
mu a z nadčasového odkazu Bacha
a Händela, přesto si naprosto zanechává
velkou hudební osobitost. Promlouvá
k lidem laskavým způsobem a snaží se
jim nabídnout naději a útěchu. Není tedy
pouze „zádušní mší“ či „mší za zemřelé“,
ale především prosbou za všechny živé.
Žádné jiné dílo nezískalo Brahmsovi
větší mezinárodní uznání. Po jeho prv-
ním kompletním provedení v Lipsku
v roce 1869 byl skladatel již ve svých 36
letech vnímán jako jeden z vůdčích skla-
datelů své doby.
Dílo na SHF zaznělo již dvakrát – v roce

2008 v něm pod taktovkou amerického
dirigenta Theodora Kuchara vystoupili
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Největší mezinárodní festival tzv. staré a duchovní hudby v Česku se
letos uskuteční ve dnech 5. až 28. září 2023 a nabídne 23 projektů, mezi
nimiž bude i balet v kostele, barokní opera s loutkami a především
koncerty světově uznávaných interpretů v atraktivních chrámech celého
Moravskoslezského kraje.
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„ostravští sólisté“ Martin Gurbaľ a Eva
Dřízgová-Jirušová, Janáčkova filharmo-
nie Ostrava a Český filharmonický sbor
Brno sbormistra Petra Fialy, v „luther-
ském reformačním roce“ 2017 se pak
představila Kateřina Kněžíková s Rudol-
fem Rosenem pod taktovkou Ondřeje
Vrabce. Nyní přijíždí věhlasný německý
dirigent Roland Kluttig, sopránového
partu se zhostí ostravská rodačka Marie
Smolka (čerstvá držitelka prestižního oce-
nění časopisu Opernwelt) a barytonové-
ho pak RakušanMarkus Butter. Brahmso-
vo rekviem je ovšemdílempředevším sbo-
rovým, kdy se tohoto úkolu ujme náš nej-
lepší český sbor – Český filharmonický
sbor Brno, a to v doprovodu Filharmonie
Brno (stejně jako v roce 2017).
Na festivalu se naposledy tato brněn-

ská tělesa pod Kluttigovým vedením
představila před čtyřmi lety v Schumma-
nově oratoriu. „Český filharmonický sbor
Brno sbormistra Petra Fialy si opět
vysloužil respekt a uznání posluchačů,
sólistů i dirigenta Kluttiga. Každé setkání
s brněnskými sboristy staví recenzenta

do nepříjemné situace, jak prodat kvali-
tu, která se prodává sama, a ohodnotit
výkonmimo hodnotící škálu.
Fialův sbor zkrátka patří k evropské

špičce, a to i v německém romantickém

repertoáru,“ uvedl k tehdejšímu výkonu
Martin Jemelka. Sbor nyní vystoupí na
festivalových koncertech také 8. září
v Ludgeřovicích (Brahms/Beethoven)
a na zmíněném závěrečném koncertu na
svátek sv. Václava 28. září (Fiala/Janáček)
v katedrále Božského Spasitele.

EVROPSKY UZNÁVANÝ ČESKÝ FILHARMONICKÝ SBOR BRNO SE SVÝM SBORMISTREM PETREM FIALOU.

„SNAŽIL JSEM SE RETRO-
SPEKTIVNĚ OHLÉDNOUT
A UVĚDOMIT SI NEJEN TY
NEJPOPULÁRNĚJŠÍ, ALE
PRO MNE OSOBNĚ
OPRAVDU ZAJÍMAVÉ
FESTIVALOVÉ MOMENTY.“
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E
vropsky uznávaný specialista
na interpretaci tzv. staré hudby,
dirigent, cembalista a hornista.
Nedávno se stal rytířem, nosite-
lem prestižního francouzského

Řádu umění a literatury. Jeho jméno je
neodmyslitelně spjato s pražským barok-
ním orchestrem a sborem Collegium
1704 i Svatováclavským hudebním festi-
valem. Letos Ostravu zaplaví jeho
Ohňostroj vokální virtuozity a Frý-
dek-Místek fantastický program z díla
Antonia Vivaldiho.

Spolu s Collegiem 1704 jste rezidenčními
interprety Svatováclavského hudebního
festivalu. Co chystáte na jeho jubilejní
ročník?
Rád bych uvedl, že SHF je s námi a my
s ním téměř od samotného počátku. Na
žádném jiném festivalu jsme neodehráli
tolik koncertů a nikdo nám neposkytl tak
velkou dramaturgickou svobodu. V tom-
to roce přivezeme do Ostravy program,
který je mi osobně mimořádně blízký.
Zelenkova Missa Omnium Sanctorum ze
závěru mistrova života je skutečným kle-
notemduchovní hudby. Händelovo Dixit
Dominus je naopak dílem ze začátku
Händelovy tvůrčí kariéry, které ohromí

explozí fantaziemladého skladatele a vo-
kální virtuozitou, kterou vložil do tohoto
fascinujícího díla. Ve Frýdku-Místku
s námi pak vystoupí skvělá francouzská
mezzosopranistka Lucile Richardot
v čistě vivaldiovském programu.

Před dvěma lety jste s Collegiem 1704
zahajovali Pražské jaro, opakovaně se
vracíte na Salcburský festival, do lon-
dýnské Wigmore Hall a na další prestižní
pódia… Jaké jsou vaše další mety?
U festivalů, jako je slavný festival v Salc-
burku, je každé jednotlivé účinkování vel-
kým úspěchem. Já si však velmi cením
zejména skutečnosti, že se nám daří zís-

kávat opakovaně pozvání na takové festi-
valy a na pódia významných světových
koncertních sálů. Další naší důležitou
metou jsou mezinárodní koprodukční
operní projekty. Po velkémúspěchuHän-
delovy Alciny připravujeme opět pro
Brno a francouzské operní domy Mozar-
tova Dona Giovanniho na rok 2025.
Samozřejmě pokračujeme v přípravě dal-
ších koncertních sezon v pražském
Rudolfinu a v Drážďanech a v přípravě
našich koncertních turné.

Záměrem Collegia 1704 bylo
znovuobnovit zájem o „českého Bacha“
Jana Dismase Zelenky. Jaký posun
u publika jste zaznamenali? Je Česko už
nyní připraveno vážit si takových počinů
a plnit mecenášské kluby?
Myslím, že je skvělé, že se podařilo
jména skladatelů, jako byli Zelenka nebo
Mysliveček, přesunout ze stránek učeb-
nic dějin hudby na koncertní pódia
a představit světu jejich hudbu. A svět
skutečně žasne! Dokonce si troufnu tvr-
dit, že v zahraničí je zájem o hudbu těch-
to géniů ještě větší než u nás doma.
Domnívám se, že bez ohledu na úsilí jed-
notlivců máme vůči těmto skladatelům
stále ještě obrovské dluhy obzvlášť na
institucionální úrovni. Když pohlédne-
me směrem k jiným evropským zemím
s bohatou kulturní tradicí, jako je Němec-
ko nebo Francie, je péče o naši hudební
minulost stále dost zanedbaná.

Aktuálně zaznamenáváte mezinárodní
úspěch spojený s velkofilmem Il Boemo –
příběh Josefa Myslivečka, který byl
oceněn šesti Českými lvy – a momentálně
i vydáním jeho soundtracku. Mohl byste
práci na filmu více představit?
Film je běh na dlouhou trať. Il Boemo se
připravoval více než 10 let a obrovskou
satisfakcí byl okamžik, kdy po jehomezi-
národní premiéře na festivalu v San
Sebastianu téměř dva tisíce lidí povstaly
a nadšeně aplaudovaly. CD představuje
hudbu z Myslivečkových oper a oratorií
v podání světově uznávaných sólistů včet-
ně Simony Šaturové, která na SHF několi-
krát vystoupila.

Osobnost, která vás vtáhne
do světa hudebních emocí

COLLEGIUM 1704
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minulost stále dost zanedbaná.

Aktuálně zaznamenáváte mezinárodní
úspěch spojený s velkofilmem Il Boemo –
příběh Josefa Myslivečka, který byl
oceněn šesti Českými lvy – a momentálně
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krát vystoupila.

Osobnost, která vás vtáhne
do světa hudebních emocí

COLLEGIUM 1704
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Festivalová událost
Sitkoveckij &Bartoš hrají Mendelssohna

H
udební přechod od éry klasi-
cismu k romantismu je nejví-
ce spojován s tvorbou veliká-
na Ludwiga van Beethovena.
Jeho Mše C dur byla zprvu

díky jeho novátorství nepřijata zcela klad-
ně jejím zadavatelem, knížetem Mikulá-
šem II. Esterházym, který byl léta zvyklý
na kompozice Josepha Haydna.
Dílo totiž svým způsobem už předjímá

jednolitý hudební tok pozdější Beethove-
novyMissy solemnis. Nenajdeme tu uza-
vřené árie, sólistické ansámbly nebo
sbory, vše je zde propojeno. Sledovat
můžeme jemné odstíny a střídání nálad
i barev, odlišné použití nástrojového
obsazení i nádherně vystavěné hudební
kontrasty korespondující s textem – pře-
devším s výrazy důvěry, něhy, bolesti
i naděje. Obzvláště zajímavá je pak pros-
ba „dona nobis pacem“ („uděl nám
pokoj“), která dosahuje neobyčejně silné
expresivity. Je výrazem touhy o mír
v době sílícího napoleonského válčení
(1807), ohrožujícího bezprostředně rov-
něž hlavní město monarchie Vídeň.
Beethovenovu mši bude předjímat

Brahmsova Píseň osudu pro smíšený
sbor a orchestr, která končí zábleskem
světla, vracejícím atmosféru věčného
míru a slibujícím lidstvu naději.
Festivalový koncert zaručuje už svým

obsazením neobyčejný zážitek. Sólistic-
kých partů se ujmou prvotřídní čeští
operní pěvci, sólisté pražského a brněn-
ského národního divadla, známí také
jako hostující pěvci Národního divadla
moravskoslezského v Ostravě.
Vystoupí Jana Sibera, jedna z nejžáda-

nějších českých koloraturních sopranis-
tek a čerstvá držitelka Ceny Thálie 2022
amezzosopranistka Václava Krejčí Hous-
ková, jejíž nedávné CDdostalo nejprestiž-
nější světová ocenění BBCMusicMagazi-
ne Award a Gramophone Classical Music
Award. Tenorového partu se ujme Jaro-
slav Březina, dlouhodobě uznávaný pro
svou bohatou koncertní i jevištní činnost
především v oblasti barokního, ale také
klasického repertoáru. Basová linka pak
bude patřit Františku Zahradníčkovi, ost-
ravskému publiku známému v rolích
Vodníka (Rusalka) či v nově uváděných
operách Bedřicha Smetany Prodaná
nevěsta, Hubička, Dvě vdovy a Dalibor,
které předznamenávají Smetanovský
operní cyklus 2024 v NDM.
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SOPRANISTKA JANA SIBERA (VLEVO DOLE)
A MEZZOSOPRANISTKA VÁCLAVA KREJČÍ
HOUSKOVÁ VYSTOUPÍ V LUDGEŘOVICKÉM
KOSTELE.

Čtyřlístek našich top operních sólistů, Český filharmonický sbor Brno a Karlovarský
symfonický orchestr pod dirigentským vedením Ondřeje Vrabce rozezní chrámovou
atmosféru pompézního kostela sv. Mikuláše v Ludgeřovicích Beethovenovou Mší C dur.

Monumentální koncert
v novogotickém skvostuFestivalová událost
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D
olní Benešov, Orlová, Dětma-
rovice neboNováHorka u Stu-
dénky, to jsou stálí festivaloví
partneři, jejichž kostely roze-
znívá SHF i několikrát do roka

díky svému cyklu Hudební výlety.
Nyní sem přiváží mimořádné talenty

mladé generace, špičkové české virtuóz-
ní hráče i zásadní zahraniční hosty festi-
valu.

BELLA ADAMOVA
AWIHANOVO KVARTETO

Raketový start mla-
dé altistky dokládají
nedávná nejvyšší
ocenění z prestiž-
ních mezinárodních
soutěží v Nizozem-
sku i ŠtýrskémHrad-
ci – Franz Schubert
a soudobá hudba,
stejně jako její letoš-

ní recitál s nevšední dramaturgií naMHF
Pražské jaro. Svá univerzitní studia v Lon-
dýně a Kolíně nad Rýnemprávě dokonči-
la letním pobytem na Tanglewood Insti-
tute Boston University. Na SHF nyní
bude debutovat v Dolním Benešově
s novou úpravou Schubertovy Zimní
cesty pro alt a smyčcové kvarteto (původ-
ně psána pro mužský hlas a klavír).

BRILANTNÍ SMYČCE
JOSEF ŠPAČEK & TOMÁŠ JAMNÍK
Hostující koncertnímistr České filharmo-
nie Josef Špaček a violoncellista Tomáš
Jamník, duo, které s sebou nese virtuozi-

tu i hluboce inteli-
gentní interpretaci.
V Orlové budou na
programu virtuóz-
ní, známá i „znovu-
objevená“ díla, kdy
zazní slavná barok-

ní Ciaccona J. S. Bacha pro housle, Bacho-
va suita pro sólové violoncello nebo úpra-
va Janáčkova smyčcového kvartetu
„Kreutzerova sonáta“. Uvedou také sklad-
by 20. století – autorů českého původu
Erwina Schulhoffa a Gideona Kleina –
které mj. zaznamenali na nové oceňova-
né album Paths (Cesty; 2022).

CELOSVĚTOVĚ UZNÁVANÉ
SAXOFONOVÉ KVARTETO

Do Dětmarovic zavítá energická čtveřice
mladých polských saxofonistů The
WHOOP Group. Soubor se specializuje
na interpretaci klasické a soudobé
hudby, kterou hraje ve vlastních úpra-
vách, s velkým potěšením zavítá i do dal-
ších hudebních žánrů. Nejinak tomu
bude na SHF, kde představí hned vedle

oblíbeného Montiho Čardáše předehru
k Mozartově opeře Figarova svatba
i výběr z populárního Čtvera ročních
období Vivaldiho. Těšit se můžete i na
Griegovy Lyrické kusy či novodobé Ciu-
dades Guillerma Laga i vlastní skladbu
Evolution of Classical Music jejich tenor-
saxofonisty Krzysztofa Koszowského.

ACCADEMIA OTTOBONI
V ZÁMECKÉ KAPLI

Italsko-japonské trio Accademia Ottobo-
ni je fenomenálním souborem specializu-
jícím se na barokní a klasicistní hudbu.
Známé je především po celé Francii, Itá-
lii, Španělsku, Švýcarsku, Rakousku
a Maltě, kde obvykle koncertuje. Jejich
mistrovství dokladují i špičková ocenění
jejich alb – dvě cenyDiapasons d’Or, Gra-
mophone Editor’s Choice, CD měsíce –
Toccata Magazine, CD týdne Rbb-Kul-
tur. Do nově rekonstruovaného zámku
v Nové Horce u Studénky nyní přivezou
flétnové sonáty Carla Philippa Emanuela
Bacha.
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Prvotřídní komorní projekty
i v těch nejmenších obcích
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Radost z hudby a krásných setkání

S
trojlístkemMozart – Stich – Str-
auss vystoupí v Pustkovci
v úterý 12. září Pražští komorní
sólisté pod vedením hornisty
a dirigenta Radka Baboráka, ve

čtvrtek 14. září je bude následovat sou-
bor starých nástrojů Terra Nova Collecti-
ve s klarinetistou VlademWeverberghem
z belgického Vlámska.
Radek Baborák patří mezi nejvýrazněj-

ší hudební osobnostimezinárodní klasic-
ké hudební scény. Od svého sólového
debutu v roce 1989 spolupracuje
smnoha světovými orchestry a špičkový-
mi dirigenty. Po mnohaletém působení
na postu sólohornisty Berlínské filharmo-
nie, obohacen řadou zkušeností na poli
komorní hudby a uměleckým vedením
souborů (Baborak Ensemble, Horn Cho-
rus, Afflatus Quintet), se od roku 2008
začal paralelně věnovat kariéře dirigenta.
Tím navazuje na tradici dirigujících
instrumentalistů, kteří se rozhodli reali-
zovat své umělecké představy a sny ve
vlastním dirigentském nastudování.
Pod jeho vedením od roku 2013 působí

Pražští komorní sólisté, kteří jsou nejdéle
působícím smyčcovým orchestrem
svého druhu v Čechách. Ansámbl byl
vždy tvořenmuzikanty, kteříměli sólistic-
ké ambice, ale zároveň spolupracovali
s předními českými i zahraničními sólis-
ty a dirigenty té doby. Z těch nejvýznam-
nějších to byli houslisté Henryk Szeryng,
Josef Suk, Gidon Kremer, Václav Hude-
ček, flétnista Jean-Pierre Rampal, cemba-
listka Zuzana Růžičková nebo dirigent
Libor Pešek.
Nyní na SHF přiváží Mozartovu desá-

tou symfonii, Stichův koncert pro lesní

roh a orchestr, kde se představí Baborák
jako sólista, a pak především půvabné
Metamorfózy Richarda Strausse.
Skvost smyčcové literatury, elegická

skladba Metamorfózy pro 23 smyčců,
vznikala od srpna 1944 do března 1945
a jednoznačně odráží dobu konce světo-
vého konfliktu, zejména pocity zmaru
nad rozpadem hodnot dosavadní kultury
a smutku nad vybombardovanou mni-
chovskou operou a zničením Německa,
které rozpoutalo válku a prohrálo ji.
V tomto duchu obvykle zní jako
žalozpěv, dá se pojmout ale také jako

vzpomínání staréhomuže, který se ohlíží
za hudbou svého dětství s vědomím, že
už nikdy nebude znít tak jako tehdy…
Po čtyřech letech se do Pustkovce vrací

vlámský klarinetista a specialista na sta-
rou hudbu Vlad Weverbergh. Tento čilý
propagátor klasicistní belgické školy při-
váží nejen díla Petera vanMaldereho, ale
také Héberta Leemanse (rodák z Brugg
působící v Paříži), která společně s Terra
Nova Collective zaznamenali předloni
na nové dvojalbum. Vedle těchto pro nás
neznámých autorů staví velikány, jako je
Mozart a Haydn, kdy se Weverbergh
představí nejen jako vedoucí tohoto
ansámblu, ale i jako uznávaný interpret.
„Ty z vás, kteří ještě plně neobjevili

krásu starých nástrojů, srdečně zvu na
náš koncert. Dobový basetový klarinet se
totiž objevuje málokdy. Může napodobit
a nahradit pasáž zpívanou ženským
i mužským hlasem a byl proto velice
atraktivním i pro samotného Mozarta,
který napsal jeden z nejnádhernějších
a nejpropracovanějších koncertů pro
tento nástroj. Víte, během 18. století bylo
pro klarinet napsáno mnoho skladeb,
avšak troufám si říct, že žádný jiný sklada-
tel neporozuměl tomuto nástroji tak jako
Mozart,“ uvádí Weverbergh.

RADEK BABORÁK

PRAŽŠTÍ KOMORNÍ SÓLISTÉ TERRA NOVA COLLECTIVE
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O
sou letošního jubilejního roč-
níku SHF se stala čtveřice
špičkových projektů, které se
dají prožít opravdu festivalo-
vě! Přichystán je navíc dárko-

vý balíček s 20% slevou na vstupenky.
Pozvěte své blízké na výlet do našeho

kraje, kde v té době probíhají i populární
Dny NATO v Ostravě & Dny Vzdušných
sil AČR.
„Do centra Ostravy i všeobecné pozor-

nosti se snažím zasadit takové projekty,
které jsou něčím opravdu unikátní. Letos
jsme se rozhodli vytvořit z takových lahů-
dek i speciální hudební maraton, který
snad přiláká i mimořádné návštěvníky
našeho kraje, kteří sem obvykle jezdí na
Dny NATO,“ uvádí ředitel SHF Igor Fran-
tišák. V rámci tohoto exkluzivního festiva-
lového víkendu to nejprve bude velký
projekt Barvy Francie, kdy špičková PKF
– Prague Philharmonia pod vedením
francouzského dirigenta Philippa Bernol-
da představí díla Berlioze (Letní noci)

a Ravela (Šeherezáda) s temperamentní
mezzosopranistkou Isabelle Druet (na
snímku nahoře). „Její provedení právě
části Berliozových Letních nocí byla před
pár lety na SHF strhující – nyní jej může-
te zažít znova v trochu jiném programu,“
říká ředitel festivalu.
Den poté se nejprve uskuteční koncert

nejlepšího českého smyčcového kvarte-
ta, které v Česku díky své vytíženosti
a žádanosti téměř nevystupuje, Pavel
Haas Quartet, několik hodin poté pak
balet inspirovaný smyčcovými kvartety
Smetany a Janáčka v nejstarším ostrav-
ském kostele sv. Václava. Prožitek hudby
díky modernímu tanci v chrámu je tro-
chu jinou dimenzí. Krásnou tečkou za
tímto maratonem bude nedělní evange-
lický den, konkrétně v Bystřici u pol-
sko-slovenských hranic. „Vše jsem konci-
poval tak, aby se tento festivalový mara-
ton dal zvládnout i s pohodlným návra-
temdomů – ať už jste z Prahy, nebo Vrati-
slavi,“ podotýká Igor Františák.

Nabitý výlet nejen doOstravy
na koncerty i Dny NATO
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JIŘÍ VODIČKA
VZRUŠUJÍCÍ ENERGETICKÁ BOMBA
Jeden z nejcharismatičtějších houslo-
vých virtuosů byl ve svých 14 letech při-
jat na Ostravskou univerzitu, kde jako
„zázračné dítě“ dokázal interpretovat i ty
nejtěžší skladby pro sólové housle.
Dodnes je s nádhernou hráčskou vášní

předává dál publiku a navíc vychovává
další generaci houslistů. Ve svých 35 le-
tech vstupuje do 10. sezony jako koncert-
ní mistr České filharmonie. Hudba rezo-
nuje celou jeho duší i srdcem a jeho kon-
certy se stávají opravdu nezapomenutel-
nými zážitky.
Na SHF nyní provede druhou část „ital-

ských virtuózních koncertů“ se soubo-
rem Barocco sempre giovanne.
„Mám velmi rád nahrávky na staré

barokní nástroje, kde mě fascinuje jejich
zvuk a jsou mi inspirací k tomu je trošku
napodobit. Jsem jako houba, která nasá-
vá podněty a zkoumá možnosti, jak na
danou skladbu nahlížet. Čím jsem starší,
tím mám konkrétně k virtuóznímu ital-
skému baroku blíž. Nesmírně mě baví,
navíc ve spolupráci s mladými a svěžími
hudebníky z Barocco sempre giovane,“
říká Jiří Vodička.
„Náš společný repertoár je plný neuvě-

řitelně náročných technických pasáží,
které koncertům dodávají silnou energii
a švih. Zvedají lidi ze židle – i ty, kteří na
koncerty klasické hudby chodí méně
často. Zažili jsme to na našem společ-
ném podzimním turné a byl jsem vždyc-
ky rád, když jsem na programu mohl
zahrát nějakou virtuózní skladbu. A nyní
je s nadšením nalézám rovněž v baroku,
kdy mohu být někým, kdo tyto skladby
prezentuje po svém a některé i jako novo-
dobou premiéru,“ doplňuje houslový vir-
tuos.

MLADÍ MLADÝM ANEB OSTRAVA
YOUTH ORCHESTRA A PERMONÍK
Ostrava Youth Orchestra je společný
ambiciózní projekt Fakulty umění Ostrav-
ské univerzity a Janáčkovy konzervatoře
v Ostravě, který nabízí talentovaným stu-
dentům příležitost poznat profesionální
orchestrální hru přímo v praxi.
Nyní se na SHF objeví již potřetí – kdy

vystoupí společně s hvězdou ostravské
opery Veronikou Rovnou (Holbovou)
a jednou z nejuznávanějších českých
mezzosopranistek Markétou Cukrovou.
Chybět nebude špičkový dětský sbor Per-
moník, který v posledních letech sbírá ta
nejvyšší světová ocenění.

„Ostrava Youth Orchestra vždycky při-
nese krásná překvapení, jelikož jako stu-
dentský orchestr má úžasnou energii,

a jsem rád, že mladým talentům může-
me dát příležitost účinkovat i na festiva-
lu, což je pro mnohé pozitivní výzvou
a posunem. Na SHF vystoupí už potřetí –
podílel se na festivalovém uvedení Rossi-
niho Stabat mater (2017) a doprovodil
i koncert Martiny Jankové s Jiřím Vodič-
kou (2020). Nyní se těším na jejich inter-
pretaci klasicistních skvostů Haydna
a Vaňhala pod taktovkou Vojtěcha Supor-
ného v nejstarším ostravském kostele,“
uvádí festivalový ředitel Igor Františák.
Koncert se uskuteční pod záštitou rek-

tora Ostravské univerzity Petra Kopecké-
ho.

STUDENT LAST MINUTE
Studentům Ostravské univerzi-
ty, Slezské univerzity v Opavě
a Janáčkovy konzervatoře
v Ostravě nabízí SHF možnost
si zakoupit vstupenku za 50 Kč
na místě konání jakéhokoliv fes-
tivalového koncertu 10 minut
před jeho začátkem.
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D
an Bárta, jedenáctinásobný
držitel Ceny Anděl v kategori-
ích Zpěvák roku a Zpěvák
čtvrtstoletí, se zapsal v devade-
sátých letech do širokého

povědomí s kapelou Alice a účinkováním
vmuzikálu Jesus Christ Superstar. Stal se
také neodmyslitelnou součástí kapely
J.A.R. a v roce 2000 překvapil fanoušky
s vlastní skupinou Illustratosphere.
Poslední desku vydal před třemi lety.

Letos sáhl do archivu, vylepšil a znovu
vydal svá první dvě alba. V rozhovoru
s Andreou Schierovou se svěřil: „Byly to
dobrý časy a obě alba byla těžký porod.
Když jsem je znovu slyšel, na rovinu jsem
si říkal, jak je skvělý, že jsme je udělali. Je
to dobrá práce, svobodná. Dneska by nás
tohle už nenapadlo, ani bychom to
takhle nenatočili. Nechápu, kde jsme ten-
krát vzali sílu, odkud jsme vše tahali…
K těm albům máme celkem vyrovnaný
a trochu i nostalgický vztah.“
Pro mnohé je Bárta velice inspirativ-

ním hudebníkem, sám se ale přiznává, že
na koncerty příliš nechodí, nejraději
poslouchá ticho a pozoruje vážky.
„Ticho jako takové mi umožňuje slyšet

vlastní myšlenky, což je někdy cvakání
křepelčí polky, jindy člověka něco napad-
ne. To si to pak rozvedu, můžu si povídat
sám se sebou. Nebo mě napadne jedna
dvě věty, které si zapíšu do mobilu s tím,

že když nezapomenu ten pocit, dá se vše
rozpracovat a rozvinout v něco, o co by
se dalo podělit. Mám rád to lesní ticho,
které mě uvolní až tak, že mozek přesta-
ne pracovat,“ popisuje uznávaný hudeb-
ník.
Nyní jeho koncert vstoupí do chrámo-

vé atmosféry a uskuteční se jako mimo-
řádný crossover – jeden z „best of SHF“
projektů festivalové historie (2017). „Na

Dana Bártu se tedy těším obzvlášť,
s Filharmonií Brno jsme ho totiž přemlu-
vili, aby se obnovil tento projekt pouze
pro naše festivalové uvedení,“ uvádí ředi-
tel SHF Františák. Zazní skladby hudeb-
ních osobností, jako jsou Joe Greene,
Björk, John Coltrane, Vince Jones, Char-
lie Chaplin a Joni Mitchell, a to spolu
s autorskou hudbou Roberta Balzara
a Dana Bárty.

13

Nezaměnitelný hlas s vynikající technikou zpěvu, prvotřídní hudebníci Robert Balzar Trio
a Filharmonie Brno, a to vše jen jednou – jako mimořádný koncert vytvořený pouze pro
letošní jubilejní ročník SHF!

Dan Bárta – fenomenální
crossover se vrací

INZERCE
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Nezaměnitelný hlas s vynikající technikou zpěvu, prvotřídní hudebníci Robert Balzar Trio
a Filharmonie Brno, a to vše jen jednou – jako mimořádný koncert vytvořený pouze pro
letošní jubilejní ročník SHF!

Dan Bárta – fenomenální
crossover se vrací

INZERCE



S
tarou Bělou aHlučín rozezní vio-
loncellista Christophe Coin
v doprovodu nově sestaveného
Festivalového barokního orches-
tru ADHOC s uměleckou vedou-

cí Helenou Zemanovou. Krása chrámové
atmosféry bude ještě povýšena tóny
barokní Neapole, tedy skvělými díly skla-
datelských osobností, jakými byli Nicola
Fiorenza, Francesco Durante, Leonardo
Leo či Nicola Porpora.
SHF byl prvním festivalem, který do

Moravskoslezského kraje začal před dva-
ceti lety přivážet ansámbly staré hudby,
tedy orchestry hrající na historické barok-
ní a klasicistní nástroje, které do té doby
téměř nikdo neznal. Většinu posluchačů
okouzlily natolik, že se na ně každoročně
těší jako na určitý hudební svátek. Nyní
je takovým svátkem návštěva francouz-
ského věhlasného violoncellisty Christo-
pha Coina (*1958), opravdové legendy
staré hudby, která má na svém kontě
přes 50 alb té nejvyšší kvality.

„Jsem upřímně rád, že se mi podařilo
Christopha Coina pro náš letošní festiva-
lový ročník získat. Je to obdivuhodná
osobnost staré hudby, kterou stojí za to

zažít!“ prohlašuje ředitel SHF profesor
Igor Františák.
Coin nejprve studoval ve svém rod-

ném městě Caen ve třídě Jacquese
Ripoche, poté v Paříži u Andrého Navar-

ry. Byl žákem proslulého dirigenta Niko-
lause Harnoncourta a také Jordiho Saval-
la, s nímž několik let působil jako člen
souboru Hesperion XXI. Jako sólista je
pravidelně zván k účinkování s nej-
prestižnějšími ansámbly staré hudby
jako Concentus Musicus Wien, Academy
of Ancient Music a Il Giardino Armonico.
Dvacet let byl také uměleckým vedoucím
Ensemble Baroque de Limoges, se kte-
rým získal uznánímj. za nahrávky Bacho-
vých kantát.
V roce 1984 založil Christophe Coin

dnes vysoce prestižní smyčcový kvartet
dobových nástrojů Quatuor Mosaiques,
který jsme měli možnost například slyšet
i na Pražském jaru. Mozart, Haydn,
Beethoven a Schubert patří k jejich hlav-
nímu repertoáru a jejich nahrávky získa-
ly nejvyšší ocenění odborných kritik.
Christophe Coin vyučuje na Schola

Cantorum vBasileji a na Pařížské konzer-
vatoři hru na violoncello a violu da
gamba.

„JSEM UPŘÍMNĚ RÁD, ŽE SE
MI PODAŘILO CHRISTOPHA
COINA PRO NÁŠ LETOŠNÍ
FESTIVALOVÝ ROČNÍK
ZÍSKAT. JE TO
OBDIVUHODNÁ OSOBNOST
STARÉ HUDBY, KTEROU
STOJÍ ZA TO ZAŽÍT!“

14

s legendou violoncella
Italské baroko

S
tarou Bělou aHlučín rozezní vio-
loncellista Christophe Coin
v doprovodu nově sestaveného
Festivalového barokního orches-
tru ADHOC s uměleckou vedou-

cí Helenou Zemanovou. Krása chrámové
atmosféry bude ještě povýšena tóny
barokní Neapole, tedy skvělými díly skla-
datelských osobností, jakými byli Nicola
Fiorenza, Francesco Durante, Leonardo
Leo či Nicola Porpora.
SHF byl prvním festivalem, který do

Moravskoslezského kraje začal před dva-
ceti lety přivážet ansámbly staré hudby,
tedy orchestry hrající na historické barok-
ní a klasicistní nástroje, které do té doby
téměř nikdo neznal. Většinu posluchačů
okouzlily natolik, že se na ně každoročně
těší jako na určitý hudební svátek. Nyní
je takovým svátkem návštěva francouz-
ského věhlasného violoncellisty Christo-
pha Coina (*1958), opravdové legendy
staré hudby, která má na svém kontě
přes 50 alb té nejvyšší kvality.

„Jsem upřímně rád, že se mi podařilo
Christopha Coina pro náš letošní festiva-
lový ročník získat. Je to obdivuhodná
osobnost staré hudby, kterou stojí za to

zažít!“ prohlašuje ředitel SHF profesor
Igor Františák.
Coin nejprve studoval ve svém rod-

ném městě Caen ve třídě Jacquese
Ripoche, poté v Paříži u Andrého Navar-

ry. Byl žákem proslulého dirigenta Niko-
lause Harnoncourta a také Jordiho Saval-
la, s nímž několik let působil jako člen
souboru Hesperion XXI. Jako sólista je
pravidelně zván k účinkování s nej-
prestižnějšími ansámbly staré hudby
jako Concentus Musicus Wien, Academy
of Ancient Music a Il Giardino Armonico.
Dvacet let byl také uměleckým vedoucím
Ensemble Baroque de Limoges, se kte-
rým získal uznánímj. za nahrávky Bacho-
vých kantát.
V roce 1984 založil Christophe Coin

dnes vysoce prestižní smyčcový kvartet
dobových nástrojů Quatuor Mosaiques,
který jsme měli možnost například slyšet
i na Pražském jaru. Mozart, Haydn,
Beethoven a Schubert patří k jejich hlav-
nímu repertoáru a jejich nahrávky získa-
ly nejvyšší ocenění odborných kritik.
Christophe Coin vyučuje na Schola

Cantorum vBasileji a na Pařížské konzer-
vatoři hru na violoncello a violu da
gamba.

„JSEM UPŘÍMNĚ RÁD, ŽE SE
MI PODAŘILO CHRISTOPHA
COINA PRO NÁŠ LETOŠNÍ
FESTIVALOVÝ ROČNÍK
ZÍSKAT. JE TO
OBDIVUHODNÁ OSOBNOST
STARÉ HUDBY, KTEROU
STOJÍ ZA TO ZAŽÍT!“

14

s legendou violoncella
Italské baroko



15

S
edm dní na Karlově univerzitě,
tak zní název programu uznáva-
ného pražského mužského
vokálního souboru Schola Gre-
goriana Pragensis, který patří

mezi přední světové interprety středově-
ké duchovní hudby.

Nyní na Svatováclavském hudebním
festivalu okouzlí hudebním světem stu-
denta pražské univerzity v období mezi
lety 1370–1450.

Program zprostředkovává pestrý obraz
oficiální liturgické hudby, duchovní tvor-
by mladých kleriků i skladeb, které vzni-
kaly v souvislosti se studiem hudební teo-
rie. Okořeněn je i hudbou čistě zábav-
nou. Ani ta však nezapře inspiraci
v hudbě liturgické. Hlavním impulzem
pro vytvoření tohoto programu byly dva
historické dokumenty, které se týkají
hudby sice pouze okrajově, ale velmi
dobře se ve svých částečných výpovědích
doplňují – zakládací listina a kolejní řád
takzvané Rečkovy koleje pražské univer-
zity, založené 1438, a soupisy kolejního
majetku, kde jsou uvedeny i hudební
rukopisy.

Těžištěm programu jsou tedy chorální

zpěvy a písně, které zastupují hudbu v ofi-
ciálním životě koleje. Latinské písně jsou
ovšem produktem mladistvé kreativity
soudobých i předchozích generací vzdě-
lanců. Ačkoli se tyto písně tváří mnohdy
uměřeně a cudně, hledáním souvislostí
mezi Starým a Novým zákonem demon-
strují velkou znalost Bible, kterou oplýva-
li jejich tvůrci.

Hudba byla v životě členů koleje dvou-
sečnou zbraní. Na jedné straně byla litur-
gická hudba nepostradatelnou částí
bohoslužeb, na druhé straně mohly
povzbuzovat jiné druhy hudby studenty
k neřestem, proto byly v kolejních statu-
tech pravidelně zakazovány hudební

nástroje (kromě tichých klávesových
nástrojů), zpěv v národních jazycích
a světské texty. Avšak i tato tvorba se ve
vzdělaneckých komunitách čile šířila.

V rámci koncertu se střídá vždy „oficiál-
ní“ část spojená s bohoslužbou, kde
zazní chorální a vícehlasé duchovní
zpěvy, a pak část „neoficiální“, spojená
spíše se zábavou a společenským živo-
tem na kolejích. Zde se uplatní např. více-
hlasé skladby francouzského stylu (mote-
ta či francouzská rondeau s milostným
textem) nebo písně rozvažující kriticky
o smyslu univerzitního studia. Prostor
dostane i poněkud odlehčenější světská
píseň ve staré češtině.

ŠPIČKOVÝ SERVIS
PRO PODNIKOVOU
ELEKTROENERGETIKU

VELKOOBCHOD NEŽELEZNÝCH KOVŮ
VELKOOBCHOD KLIMATIZAČNÍCH ZAŘÍZENÍ
ELEKTROMONTÁŽE DO 110KV
ELEKTROTECHNICKÝ VELKOOBCHOD

www.q-elektrik.cz

INZERCE

Schola Gregoriana
Pragensis
s Davidem Ebenem
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V
čele Svatováclavského
hudebního festivalu stojíte již
od roku 2003. Co vás vedlo
k myšlence vytvoření festivalu
v kostelích právě

v postkomunistickém regionu?
Hlavní myšlenkou bylo přivést krásnou
a kvalitní muziku jak do Ostravy, tak i do
těch nejmenších vesniček celého Morav-
skoslezského kraje (mimochodem para-
doxně některé z nich oplývají opravdový-
mi architektonickými monumenty, jako
jsou například Sudice nebo Ludgeřovi-
ce). Akustiku některých kostelů jsem v té
chvíli již měl možnost vyzkoušet se
svými kolegy jako interpret a nová mož-
nost rozeznít tyto chrámové prostory

s jejich jedinečnou atmosférou pod hla-
vičkou festivalu přinášela velkou šanci
měnit a obohacovat kulturně-společen-
ský život v našem regionu. Hned první

ročník měl 31 koncertů a byli jsme vůbec
první, kteří přivezli projekty ansámblů
tzv. staré hudby včetně Collegia 1704
nebo Collegia Mariana, které byly v pod-
statě také ve stavu zrodu – a zůstali jsme
skvělými partnery a přáteli dodnes,
čehož si velice vážím. Pokud bych měl
rekapitulovat, jsem vděčný za to, že jsme
se za těch devatenáct let i díky velké pod-
poře našich stálých partnerů a samozřej-
mě samotného publika (96% návštěvnost
koncertů) stali jedním z největších a nej-
významnějších festivalů. Vnímám také
skvělé ohlasy, že jsme se výrazně zasadili
o zviditelnění kulturního turismu v regio-
nu, což považuji za velmi významný
posun. Těší mě, že se nám to navíc daří

20 LET IGOR FRANTIŠÁK JE ŘEDITELEM SVATOVÁCLAVSKÉHO HUDEBNÍHO FESTIVALU UŽ OD ROKU 2003. FOTO: IVAN KORČ

„HLAVNÍ MYŠLENKOU
BYLO PŘIVÉST KRÁSNOU
A KVALITNÍ MUZIKU JAK
DO OSTRAVY, TAK I DO
TĚCH NEJMENŠÍCH
VESNIČEK CELÉHO
MORAVSKOSLEZSKÉHO
KRAJE.“

16

Ředitel SHF Igor Františák, prvotřídní klarinetista, hudební režisér
a manažer, dokázal za dvě dekády vybudovat jeden z pěti největších
festivalů klasické hudby v Česku. Za tu dobu zorganizoval kolem 1 200
špičkových koncertů v kostelích, ale také kulturních a technických
památkách Moravskoslezského kraje.

Radost z hudby a krásných setkání
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nejen během festivalu, ale i během celé-
ho roku díky cyklu Hudební výlety, který
se koná i v technických a kulturních
památkách a vedle klasické hudby nechá-
váme znít i můj milovaný folklor nebo
jazz.

Můžete zmínit festivalové vrcholy, na
které rád vzpomínáte?
Mezi největšími uměleckými vrcholy
v podobě pozvaných „hvězd“, které semi
podařilo přivést, byla vminulém roce svě-
tová operní diva Elina Garanča (jediný
koncert v České republice), mezzosopra-
nistka Magdalena Kožená, fenomenální
kontraaltista Filippo Mineccia, jedna
z nejvýznamnějších houslistek součas-
nosti Isabelle Faust nebo italský klavíris-
ta Federico Colli, ale jsem zároveň hrdý
na to, že semůžeme pyšnit našimi špičko-
vými rezidenčními ansámbly. Vedle tra-
dičních koncertů „vážné“ hudby jsme
měli možnost hostit například Ondřeje
Rumla, maďarského houslového mága
Robyho Lakatose, jazzového houslistu

AdamaBałdycha, ale i ostravského patrio-
ta Jarka Nohavicu. Bylo toho opravdu
hodně, ale z každého koncertu ve mně
zůstala vzpomínka, třeba jen malý oka-
mžik a pocit, který vykouzlí spokojený

úsměv. A to je ten hlavní smysl – mít
z této celoroční manažerské práce nako-
nec radost z hudby a nezapomenutel-
ných setkání.

Jak zvládáte vlastní kariéru –
interpretační i pedagogickou (Fakulta
umění Ostravské univerzity) – a náročné
vedení tak rozsáhlého festivalu?

Hledání rovnováhy mezi aktivním hra-
ním na všechny druhy klarinetů, vede-
ním festivalu, organizací významných
klarinetovo-saxofonových kurzů v Ostra-
vě a v neposlední řadě mé působení na
pozici profesora klarinetové hry na Fakul-
tě umění Ostravské univerzity je jistě
nesnadná úloha. Je to mnohdy skutečně
velice složité a někdy si říkám, že bych se
potřeboval nechat „naklonovat“. Je prav-
da, že schopnost zorganizovat sama sebe
je v tomto ohledu zcela zásadní. Přestože
mě má práce (ve většině případů ji však
jako práci neoznačuji – vnímám to spíše
jako poslání) nesmírně baví, velmi často
mi nedovoluje se věnovat mé milované
rodině a už vůbec ne osobním aktivitám.
Láska k muzice u mě propukla již v ra-
ném mládí a jsem nesmírně rád, že mě
stále baví a naplňuje. Mým „koníčkem“
je vlastně hrát koncerty se svými kolegy-
kamarády a přinášet tím zážitek dalším
posluchačům, ale stejně tak pořizovat
záznamy koncertů či studiové nahrávky,
které zde zůstanou i pro další generace.

INOVATIVNÍ DRAMATURGIE
V MIMOŘÁDNÉ INTERPRETACI

Dosáhne-li jakýkoli festival
čísla tři, začíná se opatrně
psát o nadějných vyhlíd-
kách a perspektivnosti,
u pětky se posuneme
k dynamičnosti. Dospěje-li
se k číslovce deset, píše se
o malém zázraku a kritici

počnou rekapitulovat; bývá skutečně zlomový.
Festival má svou integritu, filozofii, má už na co
navazovat a o čem snít. Dosáhne-li číslovky dva-
cet, je to pro optimistu důvod k radosti, pro pesi-
mistu (a že jich v našem státě je) důvod k podezí-
ravým konspiracím. U číslovek 25 až 150 musí festi-
val každý rok potvrzovat svůj status a bojovat
s různými nebezpečenstvími – rutinou, bojem
o sponzory, bojem s dynamickou konkurencí
a generační identitou… Mezi moravské hudební
drahokamy patří už dvacet let Svatováclavský
hudební festival. Oživuje a krášlí nejen Ostravsko,
potažmo Moravskoslezský kraj, ale celé Česko,
protože dosáhl stavu, po němž touží každý festi-
val – přitahuje lidi z celé republiky, a dokonce je
zajímavý pro milovníky kvalitní hudby z různých
koutů Evropy. A čím že je zajímavý. Inovativní dra-
maturgií nabízenou v mimořádné interpretaci.
Bonusem je pak genius loci… Za tím vším je „hor-
ský vůdce“ po často málo známých hudebních
cestách Igor Františák, báječný muzikant a nadše-
ný ředitel festivalu se svatým Václavem ve štítu.
Luboš Stehlík, šéfredaktor časopisu Harmonie

„JE TO MNOHDY SKUTEČNĚ
VELICE SLOŽITÉ A NĚKDY
SI ŘÍKÁM, ŽE BYCH SE
POTŘEBOVAL NECHAT
‚NAKLONOVAT‘.“

INZERCE
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D
mitrij Sitkoveckij je po celém
světě uznáván jako renesanč-
ní člověk, který významně
zasahuje do všech složek
hudebního života. Během své

více než čtyřicetileté kariéry vytvořil řadu
nahrávek, je uznávaným houslistou, diri-
gentem, autorem, aranžérem a facilitáto-
rem – a v hudební společnosti zaujímá
nesporné a úctyhodné postavení jako
významná osobnost a pedagog.
Sitkoveckij letos završuje svou posled-

ní, dvacátou sezonu na pozici hudební-
ho ředitele Symfonického orchestru
města Greensboro v Severní Karolíně.
V uplynulých dvou desetiletích je pode-
psán pod více než 120 orchestrálními pro-
gramy od Bacha po Brubecka se sólisty
světové úrovně. Mezi jeho úspěchy se
řadí i komorní série Rice Toyota Presents
Sitkovetsky & Friends, prováděná v no-
vém centru Steven Tanger Center for the
Performing Arts v USA s kapacitou 3 000
míst.
Sitkoveckého houslovou kariéru doku-

mentuje rozsáhlá diskografie čítající více
než 40 nahrávek, která odráží působivou
šíři jeho repertoáru. Na jeho nahrávkách
se podílejí orchestry jako například Lon-
don Symphony, Philharmonia a Royal
Concertgebouw Orchestra, spolupraco-
val s legendárními mistry, jako jsou Sir
Colin Davis, Mariss Jansons, Sir Neville
Marriner a Yehudi Menuhin. Jako sólista
vystupoval s předními světovými orchest-
ry – mimo jiné s Berlínskou filharmonií,
Chicago Symphony, Cleveland, LA
Philharmonic, Gewandhaus zu Leipzig,
New York Philharmonic, NHK Sympho-
ny Orchestra, Tokyo a Philadelphia
Orchestra.
Nyní vystoupí nejen jako houslista, ale

také dirigent New European Strings
Chamber Orchestra.

Jan Bartoš je zahraničním tiskemozna-
čován za „jednoho z nejlepších evrop-
ských klavíristů“ a „emotivního a kultivo-
vaného interpreta“. Vystupuje na sólo-
vých recitálech, s významnými orchestry
a na koncertech komorní hudby po
celém světě.
Jeho nahrávky Janáčkovy, Mozartovy,

Beethovenovy a Novákovy hudby pro
vydavatelství Supraphon si vysloužily
mezinárodní uznání kritiků z časopisů
Gramophone, Diapason, BBC Music
Magazine, The Times, American Record
Guide, The Guardian a dalších.
Jan Bartoš je držitelemdiplomuProfes-

sional Studies na Manhattan School of
Music v NewYorku a doktorátu na Akade-
miimúzických umění v Praze. Byl posled-
ním žákem legendárního klavíristy Ivana
Moravce.
Po studiích v České republice u Marti-

na Ballýho a Miroslava Langera pokračo-
val ve zdokonalování svého umění
v zahraničí pod vedením Alfreda Brende-
la, Leona Fleishera, Jamese Tocca a Zeno-
na Fishbeina. Absolvoval mistrovské
kurzy komorní hudby u Roberta Manna
z Juilliard StringQuartet a LawrenceDut-
tona z Emerson String Quartet.
V předchozích sezonách vystoupil Jan

18

Dmitrij Sitkoveckij, dlouhodobě a celosvětově uznávaný špičkový
houslista, a Jan Bartoš, jeden z nejvýraznějších talentů mladé generace
v Česku, který vystupuje především v zahraničí. Toto spojení
s Mendelssohnovým Dvojkoncertem d moll pro housle, klavír a smyčce
(1823) zaručuje zážitek, který se vám vryje do paměti.
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Všechny
stránky ženy

Čtěte i on-line na vlasta.cz

Časopis Vlasta vychází
každou středu.

INZERCE

Bartoš s vyprodaným sólovým recitálem
na Klavírním festivalu Rudolfa Firkušné-
ho v Praze, provedl kompletní Janáčkovo
klavírní dílo na Mezinárodním festivalu
Janáček Brno a dvakrát vystoupil s Praž-
skou komorní filharmonií v dvojkoncer-
tu Bohuslava Martinů. Pravidelně vystu-
poval s Českou filharmonií, zejména pod
vedením Jiřího Bělohlávka.
Nejnovějším albem Jana Bartoše je

první studiová nahrávka Klavírního kon-
certu Vítězslava Nováka s Jakubem
Hrůšou a Symfonickým orchestrem Čes-
kého rozhlasu pro vydavatelství Supra-
phon. The Guardian zvolil nahrávku kla-
sickým albem týdne a The Sunday Times
ji vyzdvihly jako „hodnou poznání
v Hrůšově a Bartošově idiomatickém
podání“. V květnu 2021 nahrávka získala
Cenu Anděl za nejlepší klasické album
roku 2020.
V roce 2019 natočil Bartoš pro Supra-

phon klavírní dílo Leoše Janáčka, které se
setkalo s velkým ohlasem kritiky. Americ-
ká celostátní veřejnoprávní rozhlasová
stanice NPR zařadila nahrávku do svého
výběru „10 alb klasické hudby, která před-
znamenávají příští desetiletí“. Server
MusicWeb International ji zařadil mezi
Nejlepší alba roku 2019.
Mezi Bartošova další alba vydaná

Supraphonempatří dvojalbumBeethove-
nových sólových klavírních děl a Mozar-

tových koncertů s Českou filharmonií
a Jiřím Bělohlávkem. Beethovenovo
album získalo pětihvězdičkovou recenzi
v BBCMusic Magazine.

Co víc si přát?
Snad jen skvělémísto na živém koncer-

tu – v neděli 24. září v Evangelickém Kris-
tově kostele v srdci Ostravy.
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Velká gratulace k 20. výročí existence festi-
valu, který rozsévá nejen v Ostravě, ale
také na území Moravskoslezského kraje
krásu a nádheru duchovní hudby. Děkuji
především Igoru Františákovi za skvělou
spolupráci, díky které jsme mohli v Opavě
v rámci svatováclavských festivalových
koncertů slyšet opravdové skvosty barok-
ních skladatelů Bacha, Händela, Vivaldiho,
ale také mistry klasicismu, gregoriánský
chorál nebo soudobou hudbu Pärta či
Ebena.
Festival přestavil v Opavě mimo jiné soubo-
ry Collegium 1704, Collegium Marianum
nebo Czech Virtuosi či vynikající sopranist-

ky Martinu Jan-
kovou nebo
Simonu
Houdu-Šaturo-
vou. Nezapome-
nutelné koncer-
ty v kostele
sv. Václava
v Opavě, z nichž
některé byly
i zaznamenány Českou televizí, ukázaly
skvělou synergii a spolupráci festivalů SHF
a Bezručovy Opavy a umožnily tak realiza-
ci výjimečných koncertů, které by nám
nebyly finančně ani organizačně dostupné.

Díky této spolupráci se také letos dočkáme
výjimečného uměleckého projektu Hände-
lovy barokní opery Acis a Galatea, která
bude chloubou letošní opavské festivalové
nabídky.
Jako dlouholetý pořadatel festivalů a kon-
certů moc dobře vím, jak velké úsilí a kolik
energie a nadšení pořadatelé kulturních
akci potřebují pro realizaci svých snů. Přeji
tedy festivalu a především jeho organizáto-
růmmnoho sil a neutuchající nadšení v dal-
ších etapách festivalu, který má jistě skvě-
lou budoucnost před sebou.
Petr Rotrekl,
dramaturg kulturních akcí města Opavy

L
íbezná opera G. F. Händela Acis
a Galatea (1718) přináší ideální
obraz života v lásce a míru, který
nedokáže zničit ani šílená žárli-
vost a v němž smrt není zname-

ním konce… Vznikala ve třicátých letech
18. století a je považována za vrcholný
příklad takzvané pastorální opery v Ang-
lii.
Opera má dvě dějství – první pojedná-

vá o štěstí nymfy Galatey a pastýře Acise.
V druhém dějství se objeví obr Polyfé-
mos, který ze žárlivosti Acise zabije. Díky
svému božskému původu může Galatea
proměnit Acisovu mrtvolu do podoby
krásné fontány. Opera končí árií „Srdce,
sídlo sladké radosti“, v níž Galatea opěvu-
je Acisovu nesmrtelnost.
Hudba této opery je hluboká a zároveň

hravá, důvtipně zobrazuje nejen lidské
vášně, ale také přírodní živly. Je tedy jako
stvořená pro spolupráci loutkoherecké
společnosti Buchty a loutky se špičko-
vým barokním souborem Collegium
Marianuma skvělými sólisty, kteří zkuše-
nosti s barokním divadlem nasbírali na
mezinárodních pódiích.
Co se týče loutek, je využito množství

loutkářských technik, marionety, javajky,
stínové i černé divadlo, běžná zmenšená,
reálná i nadživotní velikost loutky, dřevě-
né kloubové postavy,masky, umělé květi-

ny, ptáci a další zvířata, skaliska a vodní
zřídla...
Zkrátka je toho hodně, na co se festiva-

loví diváci mohou těšit! Představení se
uskuteční ve spolupráci s Bezručovou
Opavou.

20

Collegium Marianum & Buchty a loutky, to je léty prověřené spojení krásné staré hudby
a loutkového divadla – nyní s „velkými“ i malými loutkami, tedy skvělými sólisty a jejich
dřevěnými protějšky – a navíc jako festivalová derniéra v magickém kostele sv. Václava
v Opavě.

Barokní opera s loutkami
v kostele: Acis a Galatea
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S
lavnostní koncert zahájí jubilan-
tovo Stabat mater, velká vokál-
ně-instrumentální kompozice
pro violu sólo, smíšený sbor
a orchestr, jejíž vznik se datuje

do roku 2017. Autor dílo věnoval někdejší-
mu šéfdirigentovi a hudebnímu řediteli
České filharmonie Jiřímu Bělohlávkovi;
prvé provedení skladby semělo původně
uskutečnit v předloňském roce společně
s JakubemHrůšou a Bamberskými symfo-
niky, avšak z důvodu protikoronaviro-
vých restrikcí došlo k jeho odložení. Sta-
batmater Petra Fialy tedy zaznělo ve svě-
tové premiéře až letos ve Zlíně. Úloha
sólové violy je zde svěřena dceři skladate-
le Kristině Fialové.
Ve druhé části večera zazní Glagolská

mše Leoše Janáčka, kantáta pro sóla, smí-
šený sbor, orchestr a varhany, kterou
autor složil na staroslověnský text v po-
dobném věku jako Fiala – ve věku 72 let.
Dílo Janáček spojoval s oslavami desáté-
ho výročí mladého československého

státu a na otázku novináře z časopisu
Literární svět, proč vlastně Glagolskou
mši skládal, Janáček odpověděl, že „pro
víru ve věčný život, ne však na konfesij-
ním základě, nýbrž namorálně neporuši-
telném, jenž si bere Boha za svědka“.
Festivalový koncert zazní ve skvělém

sólistickém obsazení, kdy vystoupí neju-

znávanější česká sopranistka Kateřina
Kněžíková společně s Jarmilou Vantucho-
vou Balážovou, Richardem Samkema Jo-
zefemBencim. Nebude samozřejmě chy-
bět Český filharmonický sbor Brno a Ja-
náčkova filharmonie Ostrava pod taktov-
kou dirigentské hvězdy mladé generace
Roberta Kružíka.

INZERCE

Svatováclavský večer bude
věnován významnému
životnímu jubileu profesora
Petra Fialy, uměleckého
vedoucího rezidenčního
tělesa SHF – Českého
filharmonického sboru
Brno. Koncert tak bude
primárně poctou tomuto
mimořádnému umělci,
sbormistrovi, dirigentovi
a skladateli, jenž se
právoplatně řadí
k nejvýraznějším postavám
současné scény.

Sbormistr
Petr Fiala slaví
osmdesátiny
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První uvedení cyklu od 2. do 10. března 2024
Druhé uvedení cyklu od 4. do 12. května 2024

VSTUPENKY
JIŽ V PRODEJI

BRANIBOŘI V ČECHÁCH
2. 3. a 4. 5. 2024

PRODANÁ NEVĚSTA
3. 3. a 5. 5. 2024

DALIBOR
4. 3. a 6. 5. 2024

DVĚ VDOVY
6. 3. a 7. 5. 2024

HUBIČKA
7. 3. a 9. 5. 2024

TAJEMSTVÍ
8. 3. a 10. 5. 2024

ČERTOVA STĚNA
9. 3. a 11. 5. 2024

LIBUŠE
10. 3. a 12. 5. 2024

JSME JEDINÝ OPERNÍ DŮM NA SVĚTĚ,
KTERÝ PO VÍCE NEŽ TŘICETI LETECH REALIZUJE
VE VLASTNÍM NASTUDOVÁNÍ KOMPLETNÍ

UVEDENÍ VŠECH 8 DOKONČENÝCH
OPER BEDŘICHA SMETANY

www.ndm.cz
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